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 در لابه لای تکذیب دیدار ایلان ماسک با عباس ایروانی 
نکته ای وجود دارد و آن اینکه مقام های ایرانی گفته اند در 
مورد این دیدار »بزرگ نمایی« شده است. همین موضوع که 
می گویند بزرگنمایی شده است، یعنی طرف آمریکایی بزرگنمایی 
کرده است. این مورد نشان می دهد چنین دیداری به احتمال 
زیاد اتفاق افتاده ولی اینکه چه ابعادی داشته و چه مواردی 
ردوبدل شده، هنوز اطلاعاتی نداریم. توجه داشته باشید 
که ماسک حالا جایگاه ویژه ای در دولت ترامپ دارد و چهره 
شناخته شده جهانی محسوب می شود. فرض اینکه چنین 
ملاقاتی انجام شده و ماسک در آن حضور داشته، همین نشان 
کید دارد و از سویی تلاش  کره با ایران تا می دهد ترامپ بر مذا
دارد بگوید که ماسک را به عنوان چهره نزدیک دولت به ملاقات 
سفیر جمهوری اسلامی فرستاده  است. همه این تحلیل ها 
می رساند که ترامپ تمایل مناسبی برای ارتباط با تهران دارد. 
اخیرا وزیر امورخارجه هم عنوان کرده که جمهوری اسلامی در 
گر  انتظار این است که بداند برنامه دولت آینده آمریکا چیست و ا
کره را آغاز می کنیم. باید ببینیم  برای گفت وگو آماده باشند، مذا
در این گفت وگوی یک ساعته ماسک و ایروانی چه مواردی 
مطرح شده است. رسانه های غربی معتقدند در مورد مسائل 
هسته ای، جنگ خاورمیانه و موارد اقتصادی صحبت کرده اند. 
حتی گفته شده ماسک می خواهد برای رفع بخشی از تحریم ها 
با خزانه داری آمریکا وارد گفت وگو شود. روز گذشته یک نماینده 
جمهوری خواه در مصاحبه ای با رسانه انگلیسی معتقد بود که 
از چنین گفت وگوهایی استقبال خواهند کرد. باتوجه به همه 
تکذیب ها و تاییدها باید به این موضوع اشاره کنیم که ترامپ 
کره با ایران را خیلی زود شروع کرده است و می خواهد  مذا
نتیجه بگیرد. او در کارزار انتخاباتی به شهروندان قول داد که با 
آمدنش جنگ در خاورمیانه و اروپا متوقف می شود و همچنین 
کید داشت  کره با ایران اشاره کرد. رئیس جمهوری آمریکا تا به  مذا
که گفت وگو با تهران را آغاز می کند ولی در عین حال بر همان 
ادعاها درباره سلاح هسته ای پافشاری کرد. این سه وعده او در 
حوزه سیاست خارجی بود که می بینیم قبل از شروع به کارش 

در حال برنامه ریزی است. 

کره با تهران کید ترامپ بر مذا  تا
سخــن روز

 پیام تسلیت رهبری به میرباقری
معظم  مقام  دفتر  عمومی  روابط  مدیر 
آیت ا...  حضرت  تسلیت  ابلاغ  از  رهبری 
همسر  درگذشت  مناسبت  به  خامنه ای 
داوود میرباقری به این کارگردان کشورمان 
خبر داد. مهرداد سیدمهدی مدیر روابط 
عمومی دفتر مقام معظم رهبری در شبکه 
اجتماعی ایکس نوشت: »در تماس تلفنی 
که از دفتر رهبر انقلاب اسلامی با آقای داوود 
گرفته شد،  کشور  کارگردان نامی  میرباقری 
تسلیت حضرت آیت ا... خامنه ای به مناسبت 

درگذشت همسر گرامی ایشان، ابلاغ شد.«

مقاومت و ایستادگی در غزه
سردار سرلشکر حسین سلامی، فرمانده 
غزه  در  کنونی  سخت  میدان  گفت:  سپاه 
و لبنان از آثار وجودی حرکت سپاه است. 
مردان غیور عاشورایی بی اعتنا به پهپادها و 
توپ ها به دشمن یورش می برند. زنان غزه 
شب ها با حجاب کامل می خوابند. کودکان 
غزه بیش از دیگران شهادتین را می خوانند. 
، مقاومت و ایستادگی را در  ترکیبی از اقتدار
حسین)ع(  امام  دانشگاه  شاهدیم.  آنجا 
، مقاوم و با  مهد پرورش انسان های مقتدر
مسئولیت است. دلیل منصوب شدن بهترین 
فرماندهان سپاه در دانشگاه امام حسین)ع( 
نیز همین است. تغییرات اساسی زیرساختی 
در دانشگاه امام حسین)ع( در دوره مدیریتی 
سردار نعمان غلامی که جزو اقدامات کم نظیر 

در این دانشگاه بود، انجام گرفت. 

کره کنید مبادا با ترامپ مذا
محمد سراج، نماینده تهران در تذکری 
به دولت گفت: »مگر همین ترامپ نبود که 
دولتمردان روحانی پیش بینی می کردند که 
ج شود حال اینکه  امکان ندارد از برجام خار
عقلای غربی ترامپ را غیرقابل پیش بینی 
گی را برای  می دانند و خود ترامپ این ویژ
خودش یک سرمایه می داند؛ ترامپ برای 
ملت ایران ناشناخته نیست پس مبادا در دام 
کره با آمریکا  سیاسیون غرب گرا قرار گرفته و مذا
را در دستور قرار دهید. مشاوران شما قبلا 
رئیس جمهور آمریکا را قاتل و دیوانه معرفی 
کرده و روانی می دانستند اما امروز ترامپ را یک 

فرصت دانسته که نباید از دست داد.«

کره هستیم ما ملت مذا
احمد فاطمی، نماینده بابل هم در جلسه 
خود  دستور  میان  نطق  در  مجلس  علنی 
کنون در پیچ تاریخی حساسی قرار  گفت: »ا
داریم، ما ملت مقاومت هستیم و از مبارزه و 
کره بوده و  کره نمی ترسیم؛ ما ملت مذا مذا
 FATF کره را تبدیل به تابو نمی کنیم. ما مذا
و سایر پیمان های بین المللی را تبدیل به 
تابو نمی کنیم و در چارچوب سه شاخص 
عزت،  یعنی  رهبری  معظم  مقام  مدنظر 
حکمت و مصلحت گشایش ایجاد می کنیم«. 
این نماینده مجلس با اشاره به وعده های 
رئیس جمهور در زمان انتخابات گفت: »آقای 
پزشکیان شما در انتخابات نماینده یک تفکر 
و رویکرد بودید پس به عهدتان وفادار باشید«.

 معرفی استانداران 
گلستان و اردبیل 

با  دولت  سخنگوی  مهاجرانی،  فاطمه 
اعلام خبر انتخاب استاندار اردبیل در هیات 
دولت، گفت: مسعود امامی یگانه به عنوان 
استاندار اردبیل انتخاب شد. بنابر این گزارش، 
معماری،  مهندسی  رشته  در  امامی یگانه 
کارشناسی ارشد دارد. در کارنامه او معاونت 
هماهنگی امور عمرانی استانداری اردبیل و 
فرماندار شهرستان اردبیل دیده می شود. 
امامی یگانه همچنین مدیرکل امور شهری 
اردبیل و مدیرکل  و شوراهای استانداری 
مدیریت بحران استان اردبیل نیز بوده است. 
همچنین علی اصغر طهماسبی از فعالان بومی 
استان، به عنوان استاندار گلستان انتخاب 
کنون مسئول  شد. علی اصغر طهماسبی هم ا
دفتر نماینده ولی فقیه در استان گلستان 
است و در سوابق خود معاونت سیاسی امنیتی 

استانداری گلستان را دارد. 

مجلس و آلودگی های 
زیست محیطی 

مجلس  نماینده  مالکی،  فداحسین 
گفت: شرکت های انگلیسی و اسرائیلی فعال 
توافقات  آذربایجان برخلاف  در جمهوری 
کو و مفاد کنوانسیون تهران  دوجانبه تهران- با
برای حفاظت از محیط زیست برداشت دارند 
و آلودگی های زیادی در دریای خزر به وجود 
که  بود  قرار  رئیس جمهور  آقای  آورده اند. 
شخصاً در اجلاس کاپ ۲۹ شرکت کند، اما به 
دلیل حضور مقام رژیم صهیونیستی در این 
اجلاس حضور پیدا نکرد، بخشی از این اجلاس 
مرتبط با )IPU( بود. بر این اساس بنده هم به 
 )IPU( عنوان دبیرکل اتحادیه بین المجالس
نیز در این اجلاس حاضر نشدم. اما از سوی 
مجلس شورای اسلامی خانم رفیعی نماینده 
تهران و آقای نوروزی نماینده گلستان به همراه 
خانم انصاری رئیس سازمان محیط زیست در 

این اجلاس حضور پیدا کردند. 

عبدالرضافرجیراد
روابطبینالملل تحلیلگر

خبــــر

احزاب نمی توانند نقش سازنده ای
 ایفا کنند

سخنگوی سابق کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی 
مجلس با اشاره به نقش احزاب در کارآمد سازی نظام سیاسی و 
، بیان کرد: در وهله اول یک سوال اساسی وجود  اجرایی کشور
دارد که آیا ما در کشور احزاب کارآمد داریم یا نه؟ بنده به عنوان 
فردی که سالیان سال دبیر کمیسیون ماده ۱۰ احزاب بودم، از 
دوران دانشجویی در تشکل های سیاسی دانشگاهی کار کردم،  
سپس با احزاب مختلف ارتباط داشتم و نزدیک به ۲۰ سال به 
صورت حرفه ای روزنامه نگاری کردم باید در پاسخ به این پرسش 
بگویم که متاسفانه ما در کشور احزاب به معنی درست کلمه 
کثرا تشکیل می شوند تا  کثر احزاب ما فصلی بوده و ا نداریم. ا
سهمی از قدرت ببرند، نه اینکه برای قدرت اندیشه آفرینی کرده 
و برای امور اجرایی کشور برنامه ارائه دهند. وی در ادامه اظهار 
کرد: احزاب حاضر نیستند که هزینه پرداخت کرده و بر اساس 
مانیفست و برنامه خود دولت را در دست بگیرند. به طور کلی 
احزاب در کشور ما شکل می گیرند تا کوپن حزب را گذاشته و 
کارآمد،  سهمی از قدرت به دست آورند. طبیعتا این احزاب نا
، ژله ای، خانواده ای و باندی می شوند. به تعبیری دیگر  بیمار
قبل از اینکه احزاب در کشور ما هدف محور باشند، ابزار محور 
هستند محمود عباس زاده مشکینی گفت: زمانی که ما در 
حال تغییر قانون احزاب برای اولین بار بودیم، ما با چند نفر از 
شخصیت های حزبی کشور که همه آنان را شناخته و معروف 
نیز هستند صحبت کردیم. از دبیرکل یکی از این احزاب که فرد 
معروفی نیز هست پرسیدیم که چرا سالانه بر اساس اساسنامه 
خود کنگره تشکیل نمی دهید؟ درپاسخ گفت مگر به سر ما ضربه 
خورده است که هر سال کنگره تشکیل داده و یکسری جوان 
آمده و با اخذ رای حزب را از دست ما بگریند. نماینده ادوار 
مجلس شورای اسلامی در ادامه تصریح کرد: حزبی ۱۵ سال 
که  پیش تاسیس شده بود، اما هنوز کنگره برگزار نکرده بود. چرا
می خواست قدرت را حفظ کند. چرا نمی خواستند از ظرفیت 
نخبگان و جوانان استفاده کنند؟ پاسخ این است که این حزب 
به بخشی از قدرت موجود راضی است. نمی خواهد کارکرد یک 
کید کرد: امروز حزب  حزب کارآمد را داشته باشد. وی در ادامه تا
به ابزاری برای عده ای تبدیل شده است تا سهمی از قدرت 
موجود ببرند. طبیعتا این حزب ها نمی توانند نقش موثری را در 
جامعه ایفا کنند. یک فرد بیمار نمی تواند در جامعه موثر باشد. 
یک حزب بیمار نیز نمی تواند نقش موثری در جامعه داشته 
باشد. حزبی که هدفش بردن سهمی از قدرت است، قطعا به 
نحوی موضع گیری خواهد کرد تا سهمی از قدرت را به دست 
بیاورد. این حزب به سراغ نقد سیستمی و اساسی نمی رود. مثلا 
کنون دولت اصلاح طلب است. اغلب احزاب به نوعی پرچم  ا
اصلاح طلبی برداشته اند. وی افزود: این احزاب و این تحزب 
در کشور ما با این ساختار و نگاه ابزارگرایانه نمی توانند نقش 
سازنده ایفا کنند. در فصل انتخابات ۱۰ حزب به یکباره از یک 
گر بررسی کنیم می بینیم که پشت  کاندیدا حمایت می کنند. ا
کنون  هر کدام از این پرچم ها و تابلوها ۱۰ نفر بیشتر نیست. ا
شرایط با قانون جدید بهتر شده است. زمانی که یارانه به احزاب 
می دادند، به خاطر یارانه خیلی از کارمندان اداره کل سیاسی 
و دبیرخانه ماده ۱۰ احزاب خودشان حزب تشکیل داده بودند. 
اغلب این کار را انجام داده بودند. بنده زمانی که در این قسمت 
مدیر کل شدم اعلام کردم افرادی که در این بخش کار می کنند، 
خودشان نباید ذی نفع باشند. بیشترین مجوز تاسیس احزاب 
سیاسی در دولت اصلاحات داده شده است. بنده نمی گویم 
همه انگیزه ها دریافت یارانه بوده است، اما بخشی از انگیزه ها و 
اهداف بهره مندی از یارانه احزاب بود. بنده می دانم که خیلی 
از این یارانه ها اخذ شده و به باغ و ویلا تبدیل شده و به اسم 

اشخاص درآمده است.

  آرمان ملی: چندروز پیش بود 
که خبری تمامی رسانه های داخلی 
به  را درنوردید  و فضای مجازی 
صدر همه اخبار رفت. خبر دیدار 
ایلان ماسک با امیر سعید ایروانی 
سفیر ایران در سازمان ملل که همه 
رسانه ها به نقل از روزنامه نیویورک 
تایمز بدان پرداختند. هر چند که 
این خبر در همان ابتدا نه تایید و 
نه رد شد و همین مساله بر ابهامات 
افزود و همین عدم موضع گیری 
شفاف وزارت خارجه در دقایق 
تا  شد  باعث  ابتدایی  ساعات  و 
هرکسی از ظن خود به این مساله 
اینکه  چه  دهد.  نشان  کنش  وا
برخی رسانه های تندرو به خاطر 
این دیدار دولت را هدف حمله قرار 
دادند. در همین راستا نیز صبح 
امور  روز شنبه سخنگوی وزارت 
خارجه ضمن تکذیب این خبر آن 
را خبر سازی رسانه های آمریکایی 
خواند. اما تکذیب دیر هنگام این 
گر قرار بود انجام شود  دیدار که ا
باید در همان ابتدا تکذیب می شد 
این تصور را در اذهان تداعی کرد 
که شاید دستگاه سیاست خارجی 
تحت تاثیر برخی رسانه ها اتخاذ 
موضوع کرده است. هر چند که وزیر 
امور خارجه به صورت مبسوط در 
خصوص این موضوع به صحبت 

پرداخت. 
 رسانه های آمریکایی

جمهوری  خارجه  امور  وزیر 
گفت وگویی  در  ایران  اسلامی 
تلویزیونی درباره مسائل مختلف 
منطقه ای و بین المللی اظهارنظر 
در  عراقچی  سیدعباس  کرد. 
اشاره  با  خبری  ویژه  گفت وگوی 
که  خود  منطقه ای  سفرهای  به 
حدود یک ماه پیش انجام شد، 
سفرهای  که  مقطع  آن  گفت: 
منطقه ای انجام شد شرایط خاص 
کم بود. در  و بحرانی در منطقه حا
این سفرها تلاش کردیم حمایت 
خود را از جبهه مقاومت در لبنان 

و فلسطین و اقتدار خودمان را به 
نمایش بگذاریم. رئیس دستگاه 
دیپلماسی در مورد اخبار منتشر 
شده در مورد دیدار ایلان ماسک 
سفیر  ایروانی«  سعید  »امیر  با 
ایران در سازمان ملل متحد در 
نیویورک بیان کرد: قطعاً این اتفاق 
نیفتاده است و این خبرسازی بود 
که از سوی رسانه های آمریکایی 
انجام شد و می توان اهداف پشت 
زد.  حدس  نیز  را  موضوع  این 
عراقچی با بیان اینکه »هیچ یک از 
سفارتخانه های ما اجازه ندارند که 
بدون هماهنگی چنین دیدارهایی 
را انجام دهند و آنچه که در این 
زمینه منتشر شد خبرسازی بود«، 
عنوان کرد: من صبح روز جمعه این 
خبر را دیدم و نگاه ما این بود که این 
خبرسازی ارزش پاسخگویی ندارد و 
با همکاران خود در نمایندگی ایران 
که صحبت  در سازمان ملل نیز 
کردیم. آن ها معتقد بودند که این 
خبر ارزش پاسخگویی ندارد، بعد 
گسترش انتشار  از آن با توجه به 
، همکاران ما در نیویورک در  خبر
این ارتباط موضع گیری کردند که 
به نظر می رسد این موضع گیری 
که  کمی مبهم بود و موجب شد 
تصورات در این زمینه افزایش پیدا 
کند، امروز نیز مشاهده کردیم که 
در  گسترده  بازتاب  موضوع  این 
ج داشته  رسانه های داخل و خار
و عده ای له یا علیه آن اظهارنظر 
کرده بودند. در همین چارچوب 
خارجه  وزارت  سخنگوی  از  من 

را تکذیب  که این خبر  خواستم 
کنند. عراقچی با بیان اینکه »خبر 
و  بود  خبرسازی  شده،  منتشر 
در واقع به نظر می رسد که شاید 
یک فضاسنجی از سوی برخی از 
رسانه های آمریکایی نیز بوده که 
ببینند چنین زمینه ای وجود دارد 
یا نه«، گفت: در حال حاضر چنین 
اراده ای در این ارتباط از سوی 
ما وجود ندارد، چنین چیزی را 
نیز مصلحت نمی دانیم و چنین 
درخواستی از طرف ما نیست و ما 
که سیاست های  منتظر هستیم 
جدید آمریکا اعلام شود و بر اساس 
سیاست ها و عمل آن ها در سطح 
بالای کشور تصمیم می گیریم. وزیر 
امور خارجه با رد اظهار نظر مجری 
برنامه مبنی بر اینکه وزارت خارجه 
کنش به این خبر تاخیر زیادی  در وا
داشته است، اظهار کرد: من فکر 
می کنم تاخیر زیادی ایجاد نشد 
و همان طور که اشاره کردم ما اول 
که این خبرسازی  فکر می کردیم 

ارزش پاسخگویی ندارد. 
 خاصیت برجام 

عراقچی درباره همکاری ایران 
و آژانس با توجه به سفر »رافائل 
گروسی« مدیرکل آژانس بین المللی 
انرژی اتمی به تهران گفت: رفتار ما 
با آژانس، حرفه ای و آژانس یک نهاد 
فنی است و باید به وظایف خود 
در حوزه های فنی عمل کند و حق 
ندارد وارد حوزه های سیاسی شود و 
تا زمانی که آژانس به وظیفه حرفه ای 
خود عمل می کند ما با آن همکاری 

می کنیم. در چارچوب برجام هیچ 
تعهدی به آژانس نداریم. وی در 
مورد احتمال صدور قطعنامه علیه 
ایران در جلسه آتی شورای حکام و 
تلاش تروئیکای اروپا در این زمینه 
گفت: صحبت هایی مطرح است که 
ممکن است قطعنامه ای در شورای 
ایران تصویب شود،  حکام علیه 
خودشان بارها ما را تجربه کردند، 
هر بار که قطعنامه ای صادر شده و 
حرکتی علیه ما انجام شده است، ما 
هم متقابلاً جواب دادیم. الان هم 
به آقای گروسی صراحتا این موضوع 
گفته شده است، آقای دکتر اسلامی 
هم فرمودند، بنده هم اینجا تکرار 
گر قطعنامه ای علیه  که ا می کنم 
ما صادر شود با اقدامات متقابل 
ایران مواجه خواهد شد و ما در 
برنامه هسته ای خودمان اقدامات 
جدیدی را خواهیم کرد که حتما 
داشت.  نخواهند  دوست  آن ها 
رئیس دستگاه دیپلماسی درباره 
کرات هسته ای تصریح کرد: در  مذا
کرات را انجام  بهار ۱۴۰۰ که من مذا
دادم، تقریبا همه چیز آماده بود 
اما زمان انتخابات، زمان خوبی 
به  و  نیست  تصمیم گیری  برای 
دولت بعدی محول شد و دولت 
بعدی کار را جلو برد و آن طور که من 
مطلع شدم، حداقل در ۲ نوبت 
که  توافق بود  به  امکان رسیدن 
مسائل دیگری پیش آمد و البته 
و  آمریکایی ها  زیاده خواهی های 
اروپایی ها و مسائل دست به دست 
هم داد تا برجام به شکل موجود 
گر  ا هم  الان  نشود.  احیا  خود 
شود،  آغاز  هسته ای  کرات  مذا
برجام دیگر آن خاصیت سابق را 
ندارد و به شکل موجود خود، عینا 
نمی تواند احیا شود. ممکن است 
به عنوان مرجع مورد استفاده واقع 
شود اما دیگر برای ما آن خاصیت 
سابق دیگر را ندارد و ما باید وارد 
کراتی شویم که به یک توافق  مذا

ممکن بتوانیم برسیم. 

کنش به دیدار ایلان ماسک و ایروانی:  عراقچی در وا

خبرسازی بود
 آزادسازی 

سوسنگردجنگ را 
متحول کرد

 رئیس مجلس در پیامی با تبریک 
آزاد سازی سوسنگرد گفت: دوران 
از  هشت سال دفاع مقدس یکی 
درخشان ترین مقاطع تاریخ ملت 
که  رشید ایران است. هنگامه ای 
مردم مقاوم این مرز و بوم در اتحادی 
بی نظیر و وصف ناشدنی به مصاف 
دشمن متجاوز رفتند و برای حراست 
ک وطن، سراسر  و پاسداری از خا
گنجینه ای  ایثار شدند و  عشق و 
از استقامت و پایداری را به عنوان 
میراثی ارزشمند و معنوی را برجای 
نهادند. محمد باقر قالیباف ادامه 
داد: عملیات آزادسازی سوسنگرد، 
به عنوان یکی از عملیات های موفق 
دوران دفاع مقدس سرآغاز ایجاد 
زمینه های تحول در وضعیت جنگ 
بود.  کتیکی  تا برنامه ریزی های  و 
که  بود  شهری  اولین  سوسنگرد 
در دوران دفاع مقدس در سایه 
همدلی و وحدت نیروهای نظامی 
و مردمی از اشغال دشمن آزاد شد 
و دستاوردی درخشان برای تاریخ 

دفاع مقدس را رقم زد. 

احزاب شکل پایه ای 
پیدا نکرده اند

احزاب قدرت واقعی 
ندارند

 یک نماینده ادوار مجلس اظهار 
داشت:  در کشور ما حدود ۲۵۰ حزب 
از  خیلی  اما  است،  شده  تشکیل 
این احزاب صرفا روی کاغذ فعال 
از  انتخابات سر  ایام  هستند. در 
ک بیرون آورده و با پایان یافتن  خا
تب و تاب انتخابات کنار می روند و 
تا انتخابات بعدی فعالیت دیگری 
ندارند. اما تعدادی احزاب در کشور 
که در طول سال نیز فعال  داریم 
هستند. ما در مجلس دهم با اصلاح 
قانون، احزاب را به احزاب ملی، 
احزاب استانی و احزاب شهرستانی 
تقسیم کردیم. محمدجواد کولیوند 
گفت: بر اساس قانون احزاب ملی، 
احزابی هستند که حداقل در دو 
سوم استان های کشور دفتر داشته 
باشند. احزاب ملی باید فعالیت در 
سطح ملی داشته باشند و در حدود 
۱۸ تا ۲۰ استان دفتر داشته باشند. 
گفت احزاب هنوز شکل  می توان 

پایه ای خود را پیدا نکرده اند. 

 یک فعال سیاسی با اشاره به 
نقش احزاب در کارآمدسای نظام 
بیان   ، کشور اجرایی  و  سیاسی 
کرد: احزاب در کشورهای مختلف 
به  می شوند،  تشکیل  که  زمانی 
دنبال رسیدن به قدرت اجرایی 
هستند. احزاب با این هدف تشکیل 
که قدرت اجرایی را در  می شوند 
اختیار گرفته و نیروهای خود را با 
تشخیص خود و برنامه ریزی هایی 
اجرایی  پست های  در  دارند  که 
گیرند، اما در کشور تشکیل  به کار 
احزاب قوی قابل تحقق نیست. 
گر احزاب با  محمد هاشمی گفت: ا
محدودیت برای به دست آوردن 
جایگاه های سیاسی مواجه باشند، 
در  تاثیرگذاری  نقش  نمی توانند 
کنند.  ایفا  کشور  سیاسی  عرصه 
احزاب  انقلاب  از  بعد  ایران  در 
تشکیل  متعددی  تشکل های  و 
شده است، اما هیچ کدام قدرتی 
ندارند. بنابراین احزاب نمی توانند 
و  داشته  رشد  واقعی  معنای  به 

نقش آفرین باشند. 

 »آرمان ملی« ارتباط چالش های معیشتی و رفع فیلترینگ را بررسی می کند

 فیلترینگ، به نام مردم به کام مافیا
  مهدی پازوکی: رفع فیلترینگ، پایان انحصار اقتصادی است

طبق  پورعلی:  سیاوش  ملی-  آرمان   
سوم  یک  از  بیش  رسمی  منابع  گزارش های 
و  می کنند  زندگی  فقر  خط  زیر  ایران  مردم 
کثریت شهروندان هم در طبقات متوسط رو  ا
به پایین روزگار سر می کنند و فقر گریبانشان را 
گرفته است. این اقشار همواره تلاش دارند از راه 
کسب وکارهای کوچک حداقل نان شب شان 
را تامین کنند. همین تعریف کوتاه می رساند که 
عمق چالش های اقتصادی و آنچه مشکلات 
گر بخواهیم ریشه  معیشتی می نامیم کجاست. ا
بسیاری از این مشکلات اقتصادی را شناسایی 
کنیم در برخی موارد از جمله چگونگی فروش 
به  هم  شاید  و  گذشته  دولت های  به  نفت، 
سیاست های پیش از انقلاب برسیم. به همین 
راه حل ها  ارائه  به  نیاز  از هرچیز  دلیل پیش 
برای رفع بحران ها داریم و نه مسدود کردن. 
اعمالی  سیاست های  از  یکی  »فیلترینگ« 
که مستقیما اقتصاد خانوارها را هدف  است 
کثریت کاربران فضای مجازی  قرار داده است. ا
برای ورود به پلتفرم های فیلتر شده مجبورند از 
فیلترشکن های غیرمجاز استفاده کنند و برای 
آن ماهیانه به صورت میانگین بین ۱۰۰ هزار تا 
3۰۰ هزارتومان هزینه  می کنند. چیزی بیشتر از 
هزینه اینترنت!روز گذشته سخنگوی کمیسیون 
فرهنگی مجلس در مخالفت برای تلاش های 
دولت در زمینه رفع فیلترینگ گفت: »واقعیت 
این است که مسائل اصلی ما نه فیلترینگ است، 
نه رجیستری آیفون.« در ادامه این گزارش با یکی 
از اقتصاددان ها مصاحبه کرده ایم. پازوکی معتقد 
است برداشتن فیلترشکن گامی موثر در جهت 

شفافیت اقتصادی است. 
    بهبود وضعیت اشتغال

تحلیل گر  و  اقتصاددان  پازوکی«،  »مهدی 
مسائل اقتصادی- سیاسی در پاسخ به این 
سوال که فیلترینگ چه آسیبی به مشاغل زده 
و آیا اینکه می گویند رفع این محدودیت ها به 
معیشت شهروندان ارتباطی ندارد تا چه حد 
درست است، به خبرنگار »آرمان ملی« می گوید: 
»امروز ده ها هزار خانواده و میلیون ها ایرانی از 
طریق شبکه های اجتماعی، کالاهای تولیدی 
خود را عرضه می کنند و درآمد به دست می آورند، 
کنند.  مشتری  جذب  می توانند  همچنین 
که خویش فرما هستند و  به خصوص افرادی 

تولیدات  یا  دستی  صنایع  مانند  محصولاتی 
گر فیلترینگ  کارگاهی خودشان را عرضه می کنند. ا
برداشته شود مستقیما به رشد اشتغال کمک 
می کند. اینکه برداشتن فیلترینگ همه چالش ها 
را حل نمی کند صحیح است، چون حل مشکل 
اقتصاد نیاز به مدیریتی یکپارچه و هدفمند 
دارد. این مهم به  مدیریتی نیاز دارد که به دنبال 
شفافیت اقتصادی باشد. یکی از راه هایی که 
فیلترینگ  رفع  شد  خواهد  شفافیت   باعث 
است. برای اینکه تولید ملی بالا برود، فضای 
کسب و کار باید شفاف شود. برداشتن فیلترینگ 
باعث شفافیت، ایجاد بازارهای رقابتی در بین 
بنگاه های اقتصادی و از همه مهمتر از بین بردن 
انحصار اقتصادی است. انحصار پدیده شوم در 
عرصه اقتصاد است.« او در همین مورد و با اشاره 
به رقم های کلان فروش فیلترشکن به شهروندان، 
ادامه می دهد: »باتوجه به اعداد اعلام شده 
که  در مورد فروش فیلترشکن ها باید بپرسیم 
این همه پول به حساب چه کسی می رود و یا 
اینکه کجا هزینه می شود. آنچه مشخص است 
این ها را باید جزو کاسبان تحریم نام گذاری کنند. 
رفع تحریم به ضرر رانت خواران و مافیاهای 
اقتصادی است. یک خانواره ایرانی هزینه برق 
مصرفیش پایین چهل هزار تومان است ولی برای 
یک فیلترشکن معمولی باید حداقل ۱۵۰ هزار 
تومان هزینه کند. وقتی نوجوانان به فیلترشکن 
سایت  هر  به  می توانند  کنند  پیدا  دسترسی 
غیراخلاقی مراجعه کنند. در نتیجه فیلترینگ به 
فرهنگ ما هم آسیب رسانده است. بزرگ ترین 
مشکل کسانی که طرفدار فیلترینگ هستند این 
گاهی لازم در زمینه فضای مجازی و  است که آ
ارتباطش با اقتصاد را ندارند. در این زمینه نیاز 
کنند  که با متخلف ها برخورد  به قانون داریم 
ولی حالا فیلترشکن همه جامعه را محدود کرده 
است. حالا فضای مجازی در اختیار مافیای 

فیلترشکن است. 
  وعده و تلاش دولت 

موانع  رفع  شعار  با  پزشکیان«  »مسعود 
که بیش  فیلترینگ وارد پاستور شد ولی حالا 
از ۱۰۰ روز از شروع به کارش می گذرد هنور اما 
نتوانسته موانع این محدودیت را بردارد. باتوجه 
همچنان  او  رسانه ها  و  شهروندان  فشار  به 
می گوید که در حال چانه زنی در این مورد است. 

نه تنها رئیس جمهور بلکه بسیاری از چهره های 
کید دارند که این  سیاسی، اجتماعی و اقتصادی تا
ممنوعیت باید برداشته و با متخلفان احتمالی در 
چارچوب قانونی برخورد شود مانند بسیاری از 
کشورهای جهان. از سوی دیگر همه چیز مطابق 

میل مافیای فروش فیلترشکن می گذرد. 
  آسیب به مشاغل 

برای  که  محدودیت هایی  به  باتوجه 
استارت آپ   ها و کسب وکارهای اینترنتی به وجود 
آماده است و دسترسی به داده ها و تحقیقات 
را با چالش روبه رو می کند برخی از افراد دارای 
که  هستند  خانگی  و  کوچک  کسب وکارهای 
فیلتریگ مسیر زندگی آنها را تغییر داده است. 
طبق گزارش های منتشر شده بعد از آنکه پلتفرم 
گرام فیلتر شد، بیش از 3۰۰ هزار فروشگاه  اینستا
تعطیل و سفارش های روزانه از ۷3۰ هزار مورد 
به ۱۵۰ هزار سفارش کاهش یافت. فروش روزانه 
فروشگاه ها نیز از ۱۲۰ میلیارد تومان به ۱۷ میلیارد 
تومان رسید و بیش از ٢٧ هزار میلیارد تومان 
گذاشته است.  ضرر روی دست فروشندگان 
گزارش هایی که در این مورد در رسانه ها منتشر 
می شود حتی نشان می دهد بسیاری به دلیل 
گزیر محصولات خود را کف  گرام نا فیلتر اینستا

خیابان می آورند و می فروشند. 
   معیشت یا فیلترشکن؟

کمیسیون  سخنگوی  راستینه«،  »احمد 
ح رجیستری آیفون و  فرهنگی در رابطه با طر
کید بر رفع فیلترینگ از شبکه های اجتماعی  تا
که مسائل  به ایلنا گفت: »واقعیت این است 
اصلی ما نه فیلترینگ است، نه رجیستری است 
نه مباحثی که امروز در بحث اینترنت و فضای 
مجازی مطرح می شود، هرچند که ما معتقدیم 
با قانونمند شدن فضای مجازی باید به سمت 
استفاده بهینه حرکت کنیم و فیلترینگ راه حل 
درد  امروز  نیست.  مجازی  فضای  مشکلات 
مردم درد معیشت و تورم و فشار های سنگین 
که امروز  اقتصادی است. واقعیت این است 
طبقات مستضعف و طبقات پایین جامعه به 
شدت به واسطه تورم دچار مشکلات اقتصادی 
شده اند، مسئله امروز جامعه مسئله اشتغال 
جوانان تحصیلکرده ماست که باید برای توسعه 
اشتغال شان با برنامه و نگاه جامع به دنبال حل 

مسائل آنان حرکت کنیم.«


